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2024 A LÉPTÉKVÁLTÁS, 
az építkezés és a növekedés éve (7. oldal)

 „A város gazdaságilag 
sokkal erősebb, 

mint tíz éve.”

Papp László
polgármester

KÖRNYEZETI ELLENŐRZŐ RENDSZER: 
a tudomány a lakosságot szolgálja (4–5. oldal) 

Európa 
Zöld Fővárosa

Az önkormányzat a Cívis Ház Zrt. 
gesztorsága mellett egy olyan 
lakásprogramot indít el, melyre 
egyfelől jelentkezhetnek az in-
gatlanfejlesztők, másik oldalról 
pedig – egy pályázati együttmű-
ködési eljárás keretében – a mun-
káltatók, a náluk dolgozó 35 éven 
aluli munkavállalók lakáshoz jut-
tatása érdekében” – jelentette be 
Papp László polgármester.

A Főnix Lakásprogram Debrecen-
ben munkahellyel rendelkező, 35 
éven aluli, magyar állampolgárok-
nak nyújt lehetőséget a lakáshoz 
jutásban. 

A város részéről a Cívis Ház köti 
majd a megállapodásokat, az ön-

A legmodernebb technológiai 
követelményeknek megfelelően 
készült a város legújabb mélyga-
rázsa: a Sas utcán található par-
kolóház nemcsak remek elhelyez-
kedése, hanem wifi-lefedettsége 
és mintegy húsz elektromos töl-
tőállomása miatt is gyorsan nép-
szerűvé vált a debreceni autósok 
körében.

A mélygarázs január végén nyitot-
ta meg a kapuit a közlekedők előtt: 
a Dósa nádor tér átalakítása után 
megszűnt parkolóhelyek problémá-
ja oldódott meg ezzel a fejlesztéssel. 

A parkolóház átadóján Papp 
László hangsúlyozta, egy teljesen 
zöld projekt keretében valósult 
meg a fejlesztés. Nemcsak a föld 
alatt, hanem a felszínen is meg-
újult ugyanis a környék, ahol 1800 

Egyedülálló, a fiatalokat segítő lakhatási program indul

A mélygarázs Kossuth utca felő-
li feljáratánál lift is helyet kapott. 
A teljes wifi-lefedettség elősegíti 
azt, hogy az autósok egyszerűen, 
a parkolójegyen szereplő QR-kód 
beolvasása után applikációval 
egyenlítsék ki a parkolási és tölté-
si díjakat. 

Az elektromos járművek töltése 
miatt különleges biztonsági köve-
telményeknek kell megfelelni; eh-
hez mérten alakították ki a füstel-
szívó rendszert is.

A hét félszintből álló, négyszin-
tes, összesen 7000 négyzetméter 
alapterületű parkolóház létesítése 
4,4 milliárd forintba került; a pro-
jekt nagyrészt európai uniós for-
rásból valósult meg. A fejlesztés ré-
szeként létrehoztak egy weboldalt 
is, amely jelzi, hány foglalt és hány 
szabad hely van a mélygarázsban, 
továbbá egy 3D-s online felvétel is 
segíti a tájékozódást.

saját lábra állva tudjanak saját in-
gatlanhoz jutni.

A pályázóknak – értelemszerűen 
– nem kell debreceni állandó lakó-
hellyel rendelkezniük, de beköltöz-
hető lakással nem rendelkezhet az, 
aki ebben a programban részt kí-
ván venni. 

A pályázati eljárásokat idén bo-
nyolítanák le, és nagyságrendileg 
kétszáz új lakással szeretnék segí-
teni a fiatalokat. Az ingatlanfejlesz-
tők maximum 50 négyzetméteres, 
új építésű lakásokkal pályázhat-
nának, melyeknek rendelkezniük 

Az elismerést az Európai Bizottság 
2008-ban alapította; a célja a zöld és 
fenntartható városok példamutató 
megoldásainak népszerűsítése és 
más városok hasonló kezdeményezé-
sekre való ösztönzése. A Zöld Kódexet 
készítő szakértők szerint Debrecen 
jó eséllyel pályázhatja meg a címet, 
ugyanis a város- és gazdaságfejlesz-
tés és a környezetvédelem kéz a kéz-
ben jár. Nagy hangsúlyt helyeznek a 
városban a környezettudatos megol-
dásokra, minden városfejlesztési dön-
tés a fenntarthatósági szempontok 
figyelembevételével születik, továbbá 
aktív, cselekvő zöld közösségek mun-
kálkodnak a városban, akik a szemé-
lyes példamutatásukkal és szemlélet-
formálási programokkal erősítik a 
város zöld törekvéseit.

Debrecen Zöld Kódexe, az ország 
jelenleg legnagyobb városzöldítési 
programja egyben a pályázat alap-
dokumentumaként szolgál, hiszen 
az életünk minden területére javasol 
zöld és fenntartható megoldásokat. 
A Kódex olyan fontos elemeket tar-
talmaz, mint a Debreceni Környezeti 
Ellenőrző Rendszer kiépítése és üze-
meltetése, a véderdősítés, faültetés és 
a Civaqua-program folytatása. 

A város 2025-ben nyújthatja be 
leghamarabb a pályázatot a 2027. évi 
címre. A rangos elismerés elnyerését 
követően olyan városokat követne 
Debrecen, mint Oslo, Ljubljana, Lisz-
szabon vagy Valencia.

Folytatódik  
a panelprogram

kormányzat a piaci bérleti díj egy-
harmadát támogatásként nyújtaná 
a programban részt vevő fiatalok 
számára, egyharmad részét a mun-
káltatók, egyharmad részét a fiatal 
munkavállalók fizetnék. Amikor 
létrejön a bérleti jogviszony, a bér-
lőknek állandó lakhelyként be kell 
oda jelentkezniük.  

Papp László hozzátette, öt évre 
szóló szerződésekben gondolkod-
nak, mely stabilitást nyújt mind a 
fejlesztőknek, mind a bérlőknek.  
A bérleti időszakot követően a fia-
taloknak lehetőségük lenne, hogy 

kell konyhaszekrénnyel, konyhai 
berendezésekkel és szaniterekkel 
felszerelt fürdőszobával. A szobák 
bebútorozásáról a bérlőknek kell 
majd gondoskodni. 

négyzetméteren zöldfelületet is 
kialakítottak. A polgármester el-
mondta, az újonnan létrejött Szent 
István parkot nem építik be, hanem 
meghagyják a debrecenieknek, és 
tavasszal akár piknikező helyként 
is lehet majd használni food truck-
okkal, ülőhelyekkel.

Új parkolók és új park
Tavaly februárban jelentette be 
Papp László, hogy panelprogra-
mot indítanak Debrecenben, évi fél-
milliárd forintos keretösszeggel.  
A polgármester javaslatára a városi 
közgyűlés arra is kötelezettséget vál-
lalt, hogy ezt az évi félmilliárd forin-
tot a következő öt évben is biztosítják 
a panelprogramra. Ez az összeg sze-
repel is Debrecen 2024. évi költség-
vetésében is.

Újdonság, hogy az idei pályáza-
ton az elnyert támogatás – a hőszi-
getelés, nyílászárók és liftek cseréje 
mellett – már a liftek felújítására is 
felhasználható lesz. Emellett az 1990 
előtt épült, minimum 12 lakásos, nem 
energiahatékony, téglaépítésű társas-
házak lakóközösségei is pályázhatná-
nak.

A pályázatokat május 1. és október 
31. között lehet benyújtani a www.pa-
nelprogram.debrecen.hu oldalon. 

Szabó Péter, a Schaeffler Deb-
recen Kft. ügyvezető igazga-
tója úgy véli, a Főnix Lakás-
programmal – a helyi fiatalok 
támogatása mellett – köny-
nyebben tudnak majd fiatal 
munkavállalókat Debrecenbe 
csábítani is, hiszen lakhatást 
tudnak nekik biztosítani.

Balogh Károly, a Vállalkozók 
és Munkáltatók Országos 
Szövetsége (VOSZ) Hajdú-Bi-
har Vármegyei Szervezetének 
elnöke abban bízik, a kis- és 
középvállalkozások közül is 
sokan csatlakoznak majd a 
programhoz, emellett az in-
gatlanfejlesztésekben is részt 
vehetnek majd alvállalkozó-
ként. 

A polgármester közlése szerint 
a Főnix Lakásprogram célja, hogy 
a fiatal debreceni munkavállalók az 
agglomerációs kivándorlás helyett a 
városban maradjanak, így számukra 
megfizethető, alacsony fenntartású, 
magas energiahatékonyságú ingat-
lanokat biztosítsanak annak érdeké-
ben, hogy nyugodtan tervezhessék 
életüket, karrierjüket Debrecenben.

A legjobbak között
Debrecen

Idén a negyedik helyen szerepel a 
kontinens kisebb városai között 
a Financial Times nemzetközi 
befektetésekkel foglalkozó rész-
legének ranglistáján Debrecen. 
2018 óta ez már egymás után az 
ötödik alkalom, hogy Debrecen a 
tíz legjobb tőkevonzó képességű 
városok egyike, ami Közép-Kelet-
Európában egyedülálló eredmény. 

Ahogy korábban Papp László 
polgármester összegezte, a soro-
zatos független szakmai elismerés 
visszaigazolja: jó úton jár a város 
fejlesztése.

– A fejlesztés alapvetően a deb-
receniek jobb életminőséget szol-
gálja, hogy a város legyen gazda-
gabb és erősebb, ezáltal a polgárai 
is legyenek gazdagabbak, erőseb-
bek. 

Az elismerést Franciaország-
ban, a világ egyik legjelentősebb 
ingatlanfejlesztési kiállításán, a 
MIPIM-en vehette át a debrece-
ni küldöttség, melynek tagja volt 
– Barcsa Lajos alpolgármester 
mellett – Kocsik-Marossy Virág, 
a Debreceni Vagyonkezelő vezér-
igazgatója, Pécskay Zoltán, az 
EDC Debrecen és  Kun Ferenc, a 
Debreceni Ingatlanfejlesztő Kft. 
ügyvezető igazgatója is.
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az a folyamat, melynek köszön-
hetően már a második száz 
diákot választották ki, akik 
szeptembertől a BMW ultra-
modern oktatási központjában, 
speciális körülmények között 
kezdhetik meg duális képzé-
süket. A Debreceni Egyetem 
szintén komoly haszonélvezője 
ezeknek a folyamatoknak, hi-
szen ott is új képzési irányok, 
új mérnöki, műszaki lehetősé-
gek jelentek meg, ott is növek-
szik a diáklétszám. 

Ugyanakkor emlékezzünk 
meg a folyamat „árnyoldalá-
ról” is: ez pedig a debreceni 
ingatlanárak alakulása. Látni, 
kell, hogy akinek ingatlana 
van Debrecenben, az jelentős 
vagyongyarapodáson ment ke-
resztül, hiszen sokkal értéke-
sebb lesz a tulajdonában lévő 
ingatlan, akinek viszont nincs 
háza, lakása, annak kihívás 
lesz ingatlanhoz jutni. Ezt fel-
ismerve döntöttünk úgy, hogy 
a 35 éven aluli, a városban élő, 
itt tanuló, itt letelepedni akaró 
fiatalok számára Főnix Lakás-
program néven lakhatási prog-
ramot indítunk.

A még fiatalabbakra is gon-
doltak. Április 1-jétől a 14 
éven aluli gyerekek ingyen 
használhatják a közösségi 
közlekedést Debrecenben. 
Miért született meg a Junior 
Városkártya?
Egyrészt a döntés fontos alap-
ja, hogy a város gazdaságilag 
sokkal erősebb, mint tíz éve.  
S erre szükség van ahhoz, 
hogy ilyen típusú kedvezmé-
nyeket tudjunk biztosítani. 
Másrészt a diákok minél ha-
tékonyabb támogatása fontos 
várospolitikai célkitűzés. A 6 
és 14 évesek ingyenes utazási 
kedvezménye növeli Debrecen 
kedveltségét, elfogadottsá-
gát, elismertségét, a családok 
számára pedig éves szinten 
nagyon jelentős megtakarítást 
eredményez ez a konstrukció, 
különösen, ha több gyermek 
is él a családban a közösségi 
közlekedés lehetőségeivel. De 
nagyon fontos orientáló hatása 
is van a kezdeményezésnek, 
hiszen az érintett korosztály 
létszáma nagyjából 16 ezer fő, 

és a kedvezmény bevezetése 
előtt ezeknek a gyerekeknek 
nagyjából a 25 százaléka 
váltott bérletet és használta a 
közösségi közlekedést.

Február elején indítottuk 
el a regisztrációs folyamatot; 
március végén, április elején 
a regisztráltak száma átlépte 
a 13 ezret. Ennyien vannak, 
akik arra készülnek, hogy 
a helyi közösségi közleke-
dés eszközeit használják. Ez 
mindenképpen jó, hiszen így 
viszonylag fiatal korban meg-
ismerkedhetnek ezzel a közle-
kedési lehetőséggel, és ez azt 
is jelenti, hogy később valószí-
nűleg szívesen fogják hasz-
nálni ezeket az eszközöket. 
Márpedig napjainkban egy ko-
moly ambíciókkal rendelkező 
város csak egy fejlődőképes és 
kihasznált közösségi közleke-
déssel lehet versenyképes. 

Az, hogy 2014-hez képest 
több mint háromszorosára 
nőtt a város iparűzésiadó-be-
vétele – ami most 34,5 milli-
árd forintot tesz ki –, az azt 
jelenti, hogy háromszor olyan 
erős ma Debrecen gazdasága? 
Ha az iparűzési adón keresztül 
nézzük, akkor kétségtelenül 
három és félszeres erősödés 
mérhető az elmúlt 10 év tükré-
ben. Azt gondolom, ha nem ezt 
az utat járjuk, és nem a gazda-
ságot helyezzük a várospoliti-
ka és a városfejlesztés közép-
pontjába, akkor ma Debrecen 
egy nagyon sebezhető város 
lenne.

Többek között, például, 
olyan kezdeményezésekre nem 
lenne lehetőségünk, mint a 
6 és 14 év közötti gyermekek 
ingyenes utaztatása, vagy 
minden külső támogatás nél-
kül, tisztán városi költségve-
tésből panelprogramot indíta-
ni. Nem lenne lehetőségünk az 
elöregedett debreceni épületek 
felújítását támogatni sem – és 
itt a városképi szempontból 
jelentős, helyi védettségű vagy 
műemlék jellegű épületekről 
beszélek. De nem lenne lehe-
tőségünk olyan léptékű, olyan 
mértékű közlekedésfejlesztési 
programra sem, amelyet most 
jelen pillanatban is végrehaj-

tunk, hiszen a város szinte 
minden pontján mennek a 
munkagépek.

Megújulnak az útjaink, ke-
rékpárutak épülnek, a városi 
közműrendszer és a gazdasági 
övezeteink fejlődnek, város-
képet meghatározó épületeket 
újítunk föl. Tehát ez volt a 
kulcsa mindennek.

A következő évtizedek azért 
lehetnek a debreceniek számá-
ra különösen kedvezőek, mert 
leraktuk azokat az alapokat, 
amelyek az egész 21. század-
ban meg fogják határozni a vá-
ros pozitív irányú folyamatait.

Optimista vagyok a jövőt 
illetően, és azt mondom, hogy 
a következő 10-15 évben még 
tovább fog erősödni a debrece-
ni gazdaság – pont az elmúlt 
10 év történéseinek köszönhe-
tően. 

Jelentős víziközmű- és 
infrastrukturális fejlesztés 
indulhat hamarosan a keleti 
városrészben. Miért kap ez a 
terület kiemelt hangsúlyt a 
beruházások sorában 2024-
ben?
Amikor 2014-15 körül megter-
veztük a város következő évti-
zedeit, az a döntés is megszü-
letett, hogy a várost nyugati 
oldalról elkerülő gyorsforgal-
mi úthálózat mentén jöjjenek 
létre azok az ipari övezetek, 
amelyek a város gazdasági 
fejlődését fogják megalapozni, 
ugyanakkor – ezzel párhuza-
mosan – a város keleti oldala 
pedig ne fogadjon ilyen típusú 
fejlesztéseket. Itt az volt a cél, 
hogy ez a keleti rész maradjon 
meg a növekedés számára, 
mint lehetőség, mint tartalék 
lakóterület, és – a zártkerti 
övezeteket is figyelembe véve – 
itt majd a lakófunkció irányá-
ba indítsunk fejlesztéseket a 
következő évtizedekben.

Most eljött az idő erre, a 
város általános fejlődésének 
köszönhetően, és az elmúlt 
hetekben elindítottuk annak a 
tervezési eljárásnak a közbe-
szerzését, amely a keleti oldal, 
a keleti városrész fejlődése 
szempontjából kulcsfontossá-
gú infrastruktúra, a közművek 
kiépítésének a tervezését jelen-
ti, és elindítja majd ezeknek a 
fejlesztési folyamatát.

Ez a döntés azt jelenti, hogy 
egyrészt a keleti oldalon a 
közlekedés új alapokra helye-
ződik, hiszen városrészeket 
összekötő, úgynevezett al-
ternatív közlekedési folyosók 
jönnek létre. Plusz – ezen 
túl – a város külső peremén 
létrejön a keleti elkerülő, a 
keleti körgyűrűszakasz, és, 
ezzel együtt, egy 18 kilométer 
hosszú ivóvízgerinc-vezeték, 
valamint egy 31 kilométer 
hosszú szennyvízcsatorna-
rendszer épül ki, ami lehetővé 
teszi a teljes keleti városrész-
ben található zártkerti öveze-
tek jövőbeni infrastrukturális 
és beépítési fejlesztését. 
 
Ezzel tovább nő majd a város?
Ezzel valójában azok a terü-
letek válnak beépíthetővé, 

Milyen ma Debrecenben élni? 
Hogyan működik a város? 
Valóban háromszor olyan erős 
ma a városunk gazdasága, mint 
2014-ben volt? S mire számít-
hatnak a debreceniek az elkö-
vetkező években? Papp László 
polgármesterrel beszélgettünk 
ezekről a fontos, a jelenünket és 
a jövőnket meghatározó kérdé-
sekről.

Úgy tűnik, a fiatalok nagy 
nyertesei lehetnek a Debre-
cenben zajló gazdaságfejlesz-
tési folyamatoknak. Bérlakás-
programmal, elit szakmákkal 
és munkahelyekkel, biztos 
jövőképpel szeretné a város-
vezetés a pályakezdőket hely-
ben tartani. Mennyire látja 
Debrecent versenyképesnek a 
régióban?
Ha egy mondattal szeretnék 
válaszolni, akkor a legverseny-
képesebb város a régióban 
Debrecen. Bővebben kifejtve, 
ez a felsorolás jól mutatja, 
hogy mindezek a lehetőségek 
valóban a város fiatal polgá-
rait célozzák meg alapvetően. 
Az elmúlt évtized gazdasági 
sikersorozata, a sok-sok ezer 
új munkahely jelentős részben 
számukra kínál lehetőséget, 
azzal együtt, hogy a munka-
helyteremtés korosztálytól 
függetlenül működik Debre-
cenben.

Az elmúlt tíz év nagy ered-
ménye az is, hogy a város 
oktatási rendszere is lépést 
tudott tartani a gazdasági 
átalakulással. Olyan szak-
mák jelentek meg a képzési 
portfólióban, melyek a helyi 
gazdaság számára fontosak. 
A fiatalok pedig ezeket az új 
képzési lehetőségeket maxi-
málisan kihasználják, hiszen 
majdnem megduplázódott az 
elmúlt években a Debreceni 
Szakképzési Centrum diákjai-
nak a száma. Ez azt mutatja, 
hogy helyes az az irány, amit 
az oktatáspolitikánkban kép-
viselünk. A napokban zajlott le 
a város egyik jövőbeli legna-
gyobb foglalkoztatója részéről 

Papp László: Debrecen fejlődéséért és a debreceni családok jólétéért dolgozunk
amelyeket részben már  
ezzel a funkcióval el is kezdtek 
használni a debreceniek.  
De mivel eddig nem volt meg-
felelő közmű-infrastruktúra, 
ezért a város nem támogatta 
olyan intenzíven ezeknek a 
lakóterületi beépítését.

Én mindig azt az álláspon-
tot képviseltem, hogy nem 
szeretnék Debrecenben olyan 
lakóövezeteket látni, amelyek 
alárendelt, kevésbé jó kondí-
ciókkal rendelkező, másod-
harmad rendű lakóterületei a 
városnak.

Az volt a koncepcióm min-
dig, hogy a belvárosi lakóte-
rületek és a kertvárosi lakó-
területek minősége között ne 
legyen különbség; mindenhol 
minden szolgáltatás egyfor-
mán álljon rendelkezésre. 
Ezért fontos az, hogy a keleti 
városrész infrastrukturális 
fejlesztései megvalósuljanak, 
mert ezáltal a zártkertek úgy 
fejlődhetnek majd, hogy a 
Debrecenben általános minő-
ségi feltételeknek meg tudnak 
felelni, illetve el tudják majd 
azokat érni.

Ahogy az idei költségvetés 
bemutatása során többször is 
elhangzott a sajtótájékoztató-
kon, igyekeztek odafigyelni a 
városlakók igényeire. Debre-
cen nagyváros. Össze lehet 
hangolni ilyen sokféle és 
nagyon különböző elvárást, 
igényt, hogy mindenkinek 
minden jó legyen?
Nagyon nehéz, de nem lehe-
tetlen. A legfőbb probléma, 
hogy az idő kevés mindig. 
Mivel nem tudunk mindent 
egyszerre megoldani, valami-
lyen formában ütemezni kell a 
különböző fejlesztési igények 
kiszolgálását. Egészen bizto-
san láthatják a debreceniek, 
hogy abszolút reagálunk, fi-
gyelünk a lakosság felvetései-
re, kéréseire és javaslataira. 
A városi úthálózat-fejlesztési 
programja nagyon jelentős 
részben ezeknek a lakossá-
gi jelzéseknek megfelelően 
alakul. Nyilván a kollégáink, 
a szakemberek is látják, hol 
kell beavatkozni, de fontos 
az, hogy a lakosság részé-
ről is érkezzenek javaslatok 
lépcsőfelújításra, játszótér- és 
útburkolat-felújításra, kerék-
párút-építésre. S ha indokol-
tak, akkor ezeket igyekszünk 
a lehetőségekhez mérten 
beépíteni a városfejlesztés 
politikájába.

Ha a város gazdálkodási 
paramétereit nézzük, akkor 
200 milliárd forint feletti 
költségvetéssel rendelkezik 
Debrecen. Ez azt jelenti, hogy 
nagyon jelentős a fejlesztési 
keretünk, ám ezzel együtt is 
– a kivitelezési kapacitások és 
az ütemezések miatt – mindig 
több évben kell gondolkodni, 
ha nagyobb léptékű fejleszté-
sekről beszélünk. 

Debrecenben jó ideje hagyomá-
nya van a „gondoskodó város” 
filozófiának, vagyis a debrece-
niek a város figyelmét megkap-
ják a születéstől egészen az 
idős korig.„Láthatják a debreceniek, hogy abszolút reagálunk, figyelünk a lakosság felvetéseire, kéréseire és javaslataira”
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Papp László: Debrecen fejlődéséért és a debreceni családok jólétéért dolgozunk

Olyan területekre is tudunk 
figyelmet fordítani, ami nem 
feltétlenül általános, ha a 
magyar városokat nézzük. 
Egyrészt Debrecennek van 
egy viszonylag erős szociális 
ellátórendszere; 

a családi és gyermekjóléti 
központtól az idősgondozásig 
gyakorlatilag minden területen 
megfelelő infrastruktúra áll 
rendelkezésre. 

Ezeket a létesítményeket, ha 
nem is egyszerre, de üteme-
zetten és folyamatosan felújí-
tottuk az elmúlt időszakban. 
Ugyanakkor az csak egy része 
a gondoskodáspolitikának, 
a másik az sokkal inkább az 
emberekről szól: fontos, hogy 
a debreceniek mentálisan és 
egészségi szempontból is jól 
érezzék magukat a városban.

Messze túlmutat, például, az 
épületek felújításának fon-
tosságán az, hogy az ország 
legsikeresebb közösségépítő 
programját indítottuk el a 
Mozdulj, Debrecen! program-
mal, melybe több mint  
64 ezer debreceni kapcsolódott 
be az elmúlt években. Fontos, 
hogy – az oktatási intézmé-
nyeken keresztül – a fiata-
lokat is be tudtuk kapcsolni 
ebbe a mozgalomba. Szintén 
lényeges, hogy nincs olyan 
közösségi program, közösségi 
rendezvény, ahol kérdésként 
föl ne merülne, ha – mondjuk 
– van olyan városrész, ahol 

még nem vagyunk jelen ezzel 
a programmal, hogy náluk 
miért nincs, és kérik, keressük 
meg a feltételeit annak, hogy 
legyen.

Tehát foglalkozunk a debre-
ceniek egészségével, egyrészt 
a Debreceni Alapellátási és 
Egészségfejlesztési Intézeten 
(DAEFI) keresztül szűrőprog-
ramokkal, és hozzájárulunk 
az egészség megőrzéséhez és 
fenntartásához a különböző, 
mozgásra koncentráló progra-
mokkal.

De a gondoskodáspoliti-
kának ez szintén csak egy 
szelete; ennél sokkal komp-
lexebb ez a terület is, hiszen a 
gondoskodáspolitika részének 
tekintem azt is, ha segítünk 
a debreceni családoknak, 
mondjuk, az elöregedett pa-
nelházak felújításával kap-
csolatban. A panelprogram, 
amelyet Debrecen indított 
– az országban (talán egyet-
lenként az elmúlt időszakban) 
tisztán városi költségvetési 
forrásból –, segíti az elörege-
dett panelépületek és a  
12 lakásosnál nagyobb, 1990 
előtt épült téglaépítésű házak 
energiahatékony megújítását. 
De a gondoskodáspolitika 
fontos bizonyítéka az is, hogy 
figyelünk azokra a lakóépü-
letekre is, amelyek a cívis 
építészeti jegyeket, karaktere-
ket őrzik és hordozzák. Ezen 
lakóépületek felújításának 
támogatására éppen ezért egy 
200 millió forintos programot 
indítunk. 

A város életében a zöld 
gondolat, a zöld filozófia, 
a fenntarthatóság nagyon 
határozottan jelenik meg. 
Hogyan lehet ezt összehozni 
a dinamikusan fejlődő gazda-
sággal? 
Várost és gazdaságot fejleszte-
ni fenntartható módon érde-
mes, mert különben visszájára 
fordulhat a nagy fejlődési len-
dület. Éppen ezért 2019-ben, 
amikor láttuk, hogy egy olyan 
öt évnek nézünk elébe, ami na-
gyon attraktív lesz a városfej-
lesztés és a gazdaságfejlesztés 
szempontjából, új környezetpo-
litikát hirdetett a város.

A városvezetésben egyik al-
polgármester kollégám, Balázs 
Ákos kifejezetten a zöld ügye-
kért felelős alpolgármesterként 
végzi a munkáját. Ezt a terü-
letet definiáltuk, és meghatá-
roztuk azokat a törekvéseket, 
amelyeket az elmúlt négy és 
fél, öt évben meg kellett való-
sítani. Úgy gondolom, nagyon 
hatékonyak voltunk, hiszen 
most tavasszal fogjuk elültetni 
a tízezredik fát az Ültessünk 
tízezer fát Debrecenben! prog-
ram keretében, és nyitunk egy 
újabb tízezres kontingenst a 
következő évekre...

Az iparfejlesztés szempontjá-
ból a fenntarthatóság kulcsfon-
tosságú, ez a fásítási program 
a zöld folyosó kialakításhoz 
pedig különösen érinti az ipari 
területeinket. Jelenleg is folya-
matban van az Észak-nyugati 
Gazdasági Övezetben a több 
mint 600 millió forintos, több 

ezer fa, illetve cserje elültetését 
jelentő program. Erre törek-
szünk majd a Déli Gazdasági 
Övezet környékén is.

Fontos, hogy az ipar és a 
gazdaság fejlődésének kör-
nyezetre gyakorolt hatásait 
kontroll alatt tartsuk, ezért a 
Debreceni Egyetemmel kidol-
goztuk, létrehoztuk a Környe-
zeti Ellenőrző Rendszert. Ez 
valamennyi lényeges környeze-
ti elemre – a levegőre, talajra, 
felszíni és felszín alatti vizek-
re, a zajra és a biodiverzitásra 
– figyelemmel fogja kontroll 
alatt tartani a városban zajló 
folyamatokat.

Egy ötvenéves álom vált va-
lóra a Civaqua első ütemének 
végrehajtásával. A Vezér úti tó 
kialakítása, a Tócó dinamikus 
és folyamatos vízutánpótlásá-
nak a biztosítása és a program 
folytatása – amelyről néhány 
héttel ezelőtt született kor-
mányzati döntés –, a Civaqua 
második üteme, amely majd a 
Nagyerdő és az Erdőspuszták 
folyamatos vízutánpótlását 
hivatott biztosítani, valóban 
azt mutatják, hogy környe-
zetvédelmi szempontból sem 
tétlenkedtünk az elmúlt négy 
és fél évben. 

Hogy látja a polgármester, mi-
lyen ma debreceninek lenni? 
Én nagyon szeretek debreceni-
nek lenni, és nagyon remélem, 
hogy a város polgárai is ha-
sonlóképpen éreznek. Nagyon 
nehéz volt az elmúlt négy esz-
tendő, amikor olyan kihívások 

jöttek valóban velünk szembe, 
amilyenekre álmomban sem 
gondoltam volna, mondjuk, 
2019 októberében, amikor az 
előző önkormányzati válasz-
tások zajlottak. De Debrecen 
erősebben jött ki a válságból, 
mint ahogyan belement. Nincs 
olyan programunk, amelyet ne 
tudtunk volna megvalósítani, 
amiből ki kellett volna hátrál-
ni. Dinamikus fejlődés jelle-
mezte a gazdaságot, az oktatás 
területét, az intézményrend-
szerünket, a környezetpoliti-
kánkat, a környezetvédelmet, 
a kulturális fejlesztéseinket. 
Rendkívül büszke vagyok 
arra, hogy ebben a ciklusban 
sikerült a két nagy színházi 
fejlesztést végrehajtani, ráadá-
sul mindkettőt úgy, hogy mind 
a színházi, mind az építész-
szakma megsüvegelte.

A közlekedésben is rendkívül 
komoly eredményeket értünk 
el. A város úthálózata, úthá-
lózatrendszere, csomópontjai 
folyamatosan és dinamikusan 
fejlődnek. 

Büszke vagyok mindazokra, 
akiknek fontos szerepük volt 
abban, amit elértünk az elmúlt 
öt évben: a kollégáimra, a 
képviselő-testületre, a képvise-
lőinkre és – természetesen – a 
város polgáraira, akik szor-
galmas munkájukkal lehetővé 
teszik a számunkra, hogy a 
város által megtermelt javakat 
a város érdekében jól tudjuk 
felhasználni.

„Ahogy az elmúlt 25 évben, úgy a jövőben is számíthatnak ránk a debreceniek”
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Három esztendeje, stílusosan a 
víz világnapján bontott zászlót 
városunkban a Future of Debre-
cen mozgalom. A céljuk cselekvő 
közösséget létrehozni és Debre-
cen környezeti értékeit megőriz-
ni, sőt jobb állapotban átadni az 
utódoknak.

A mozgalom a fiatalok mellett 
az idősebb korosztályt és a kis-
gyerekes családokat is megszó-
lította. 

Három lakótelepen alakítot-
tak ki közösségi kerteket, a vén-
kerti csapat elhozta az Ország 
legszebb konyhakertje címet 
2021-ben. 

Elindították a Fenntartha-
tó Debrecen díjat, amelyet azon 
debreceni cégek, intézmények 
kaphatnak meg, akik fenntart-
ható és környezettudatos módon 
működnek.

Számos szemléletformáló la-
kossági programot szerveztek: 

3 éves a Future of Debrecen

Újabb 10 ezer fát ültetnek
2019-ben új környezetpolitikát hirdetett a város; ennek 
része a Civaqua-program, a véderdősítés, a zöld buszok 
és az „Ültessünk 10 ezer fát Debrecenben”! program. 
Ezeknek hatása mind érzékelhető a debreceniek minden-
napjaiban. 

A faültetésben – a tervek szerint – idén tavasszal elér-
jük a tízezres számot, azonban itt sem lesz megállás. A 
fák között gyümölcsfák is lesznek; városi környezetben 
fogunk gyümölcsöskerteket létrehozni – tájékoztatott er-
ről Balázs Ákos alpolgármester, hozzátéve: fontos szere-
pet kapnak Debrecenben majd a zöld folyosók is, amelyek-
ből egy összefüggő rendszert szeretnének kialakítani. Az 
alpolgármester kiemelte, az öreg fasoroknak is figyelmet 
szentelnek; ezeket is szeretnék megőrizni, megújítani. 
Ahová pedig nem lehet ültetni, oda mozgatható, dézsás 
növényeket telepítenek, amelyek zölddé varázsolják a kör-
nyezetet.

Környezeti ellenőrző rendszer: a tudomány a debrecenieket szolgálja
Tudományos háttérrel készült el a Környezeti El-
lenőrző Rendszer stratégiai alapdokumentuma. A 
Környezeti Ellenőrző Rendszert a Debreceni Egye-
temen meglévő tudásra alapozva az egyetem pro-
fesszorai készítették, ez garantálja a debreceniek 
biztonságát!

Magyarországon még nem működik olyan kör-
nyezeti ellenőrző rendszer, mint amilyen várha-
tóan már idén elindul Debrecenben – nyilatkozta 
korábban Papp László. A polgármester a tavaly ja-
nuári közmeghallgatáson tett arra ígéretet a deb-
recenieknek, hogy kialakítanak egy olyan rend-
szert, amely az üzemektől függetlenül ellenőrzi az 
ipari, gazdasági folyamatokat.

A Környezeti Ellenőrző Rendszer (KER) straté-
giai alapdokumentumát és tudományos szakmai 
programját 2023 decemberében mutatták be. A 
rendszer a környezeti elemek mentén jön létre, így 
a levegő-, a víz- és a talajminőség, valamint a bio-
diverzitás vizsgálatát végzi. Ezen területekre lét-
rejött egy-egy munkacsoport, melyeknek a mun-
káját egy informatikai és egy jogi munkacsoport 
is segíti. 

Januárban mutatták be a Zöld Kóde-
xet: Debrecen környezetvédelmi prog-
ramja 2026-ig terjedően határoz meg 
egy komoly feladat- és elvárásrend-
szert – mondta korábban Papp László 
polgármester.

2019-ben új környezetpolitikát hirdetett 
meg a város. Létrejött egy együtt gon-
dolkodó, zöld közösség, amely javasla-
tokat, programokat, intézkedéseket fo-
galmazott meg. A Zöld Kódexet a Zöld 
Munkacsoport és a Debreceni Egyetem 
professzorai közösen készítették el, be-
építve és egységes szerkezetbe foglalva 
az elmúlt öt év intézkedéseit, programja-
it. A Kódex az élet minden területére ki-
terjed, a Környezeti Ellenőrző Rendszer-
től a karbonsemleges ipari parkokon át 
egészen a madárbarát intézkedésekig.

„Büszkék vagyunk rá, hogy debre-
ceniek készítették a debrecenieknek. 
Ez újabb példa arra, hogy a Debreceni 
Egyetemen meglévő tudás a debreceniek 
szolgálatába állt” – mondta Balázs Ákos 
alpolgármester.

A Kódex a város jövőjét meghatározó 
környezetvédelmi intézkedések 50 pon-
tos listáját foglalja magában, melyekről 
szavazhattak is a városlakók a dehir.hu-
n. Az ötven pontból a „Vizet a Nagyer-
dőnek!”, a „Vizet az Erdőspusztának!”, a 
„Debreceni Környezeti Ellenőrző Rend-
szer kiépítése és üzemeltetése” és az 
„Újabb 10 ezer fát ültetünk” intézkedé-
sek kapták a legtöbb szavazatot, ezeket 
tartják a legfontosabbnak a Debrecen-
ben élők.

Papp László a Zöld Kódexszel kapcso-
latban kiemelte, hogy az egyik lefonto-
sabb intézkedése a Környezeti Ellenőrző 
Rendszer, melynek tudományos alapja 
garanciát jelent, hogy Debrecen polgá-
rai biztonságban legyenek. A város az 
egyetemi tudásbázissal, a professzorok 
bevonásával folyamatosan ellenőrzi a 
természeti környezetet, azaz a víz, a le-

Zöld Kódex: Magyarország 
legnagyobb városi zöldítési programja

vegő, a talaj és a biodiverzitás állapotát 
és változásait.

„A Zöld Kódex, a város adottsága és 
az itt formálódó közösség lehetőséget te-
remt, hogy Debrecen sikeresen pályáz-
zon az Európa Zöld Fővárosa címre” – je-
lentette ki Balázs Ákos.

Az alpolgármester szerint az elmúlt 
években fokozottan érdekli az embereket 
a környezetvédelem és a fenntartható-
ság kérdése. Erre alapozva hatékonyab-
ban tudják a várost zöldíteni, hiszen a 
Future of Debrecen programjain már 
több mint 60 ezer debreceni vett részt és 
kötelezte el magát a cselekvő környezet-
védelem mellett.

Az Európa Zöld Fővárosa cím elnyeré-
se csak a debreceniek aktív közreműkö-
désével lehetséges, így szeretnének még 
több itt élőt bevonni a zöld programok-
ba.

A Zöld Kódex intézkedései közül a fá-
sítási programokra a debreceniek közel 
12 ezer szavazatot adtak le: a legnépsze-
rűbb az újabb tízezer fa ültetése, a zöld 
folyosók és a véderdők telepítése volt. A 
programok erősítik egymást: a Civaqua 
Debrecen körül létrehoz egy vízgyűrűt, 
amely mentén zöld folyosókat alakítanak 
ki. Ezzel javul a városban a levegő mi-
nősége és elősegíti az élővilág biológiai 
sokszínűségének megőrzését. A Kódex 
kitér az energiahatékonysági intézkedé-
sekre is: például javasolja a közvilágítási 
rendszer további ledesítését, intézményi 
korszerűsítést, a panelprogram folytatá-
sát. A „Víz a közös kincsünk!” intézke-
déssel a debreceniek számára folytató-
dik a csapadékvízgyűjtők térítésmentes 
biztosítása, amellyel sokat tehetnek a 
víz helyben tartása és helyben felhasz-
nálása érdekében. 
Debrecen Környezetvédelmi Program-
ja garantálja a város zöld fejlődését és 
biztonságát, amely a gyermekeink, uno-
káink számára is egy zöld, fenntartható 
jövőt eredményez. 

A Környezeti Ellenőrző Rendszer előkészítésén 
kilenc hónapig dolgoztak az egyetemi professzo-
rok és a szakértők annak érdekében, hogy olyan, 
magas szakmai színvonalú programot dolgozza-
nak ki, amely garantálja, hogy a debreceniek biz-
tonságban legyenek.

A RENDSZER ALAPJAI

A Környezeti Ellenőrző Rendszer célja a debreceni 
polgárok életminőségének és jólétének alapját ké-
pező környezeti elemek mérése és változásuk nyo-
mon követése, amellett, hogy segítse a debreceni 
környezetvédelmi programok hatékonyságát.

Az ellenőrző rendszer komplex, teljes körű képet 
ad Debrecen aktuális környezeti állapotáról. 

A Környezeti Ellenőrző Rendszer előkészítő 
munkacsoportjának elnöke Balázs Ákos alpolgár-
mester, tudományos vezetője Nagy Péter profesz-
szor, a Kémiai Koordinációs Intézet igazgatója, 
tudományos vezetőhelyettese Stündl László pro-
fesszor, az Élelmiszertechnológiai Intézet intézet-
vezetője, a Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi 
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Három esztendeje, stílusosan a 
víz világnapján bontott zászlót 
városunkban a Future of Debre-
cen mozgalom. A céljuk cselekvő 
közösséget létrehozni és Debre-
cen környezeti értékeit megőriz-
ni, sőt jobb állapotban átadni az 
utódoknak.

A mozgalom a fiatalok mellett 
az idősebb korosztályt és a kis-
gyerekes családokat is megszó-
lította. 

Három lakótelepen alakítot-
tak ki közösségi kerteket, a vén-
kerti csapat elhozta az Ország 
legszebb konyhakertje címet 
2021-ben. 

Elindították a Fenntartha-
tó Debrecen díjat, amelyet azon 
debreceni cégek, intézmények 
kaphatnak meg, akik fenntart-
ható és környezettudatos módon 
működnek.

Számos szemléletformáló la-
kossági programot szerveztek: 

a legnépszerűbbek a használt 
sütőolaj visszagyűjtése, az eső-
vízgyűjtő hordók és a komposz-
táló edények kiosztása volt. 
Létrehozták a Madárlakópark 
sétányt, ahol szakmai vezetéssel 
ismerkedhetnek meg a Nagyer-
dő élővilágával.

Faültetéseket és parkosításo-
kat szerveznek, sün- és denevér-
odúkat, madáretetőket helyez-
nek ki.

„Természetjáró sétáinkon, 
zöld mozi programjainkon, óvo-
dás, iskolás előadásainkon, 
szemléletformáló rádiós és on-
line játékainkon és egyéb zöld 
szemléletet elősegítő program-
jainkon több mint 40 ezer deb-
receni vett részt! Közben online 
is folyamatosan aktívak voltunk, 
weboldalunkon 535 cikk olvas-
ható különböző témákban!” – ol-
vashattuk korábban a Future of 
Debrecen Facebook-oldalán.

3 éves a Future of Debrecen

Debrecen, a Zöld Őrváros té-
mával indult útjára tavaly a 
Jövőműhely. A pódiumbeszél-
getés-sorozatot a Future of 
Debrecen mozgalom, a Hajdú-
Bihar Vármegyei Kereskedel-
mi és Iparkamra és a VOSZ 
Hajdú-Bihar Vármegyei Tago-
zata hívta életre, majd a Deb-
receni Egyetem is csatlakozott 
a kezdeményezéshez.

A sorozat keretében napjaink 
zöld kihívásait járják körbe 
és keresik ezekre a lehetsé-
ges megoldásokat. A vendégek 
Debrecen meghatározó közéle-
ti személyiségei, egyetemi tu-
dósok, az aktuális téma neves 
szakértői.

„Nincsenek tabuk; mindenről 
beszélni kell ezen a pódiumbe-
szélgetésen, főleg arról, hogy 

mit teszünk a debreceniekért” 
– vezette be az eseményt Gulyás 
István szerkesztő-műsorvezető, a 
Jövőműhely állandó házigazdája. 

Eddig szó esett a beszélge-
tésekben – többek között – a 
Civaqua-programról és a cse-
lekvő természet- és környezet-
védelemről, de arról is, hogy a 
mesterséges intelligenciát is 
beveti majd a Debreceni Kör-
nyezeti Ellenőrző Rendszer. 

Téma volt a fenntartható vá-
rosi mobilitás is: Debrecen első-
ként készítette el és fogadta el a 
Fenntartható Városi Mobilitási 
Tervet, vagyis a SUMP 2.0, ami 
rövid, közép- és hosszú távú 
megoldásokat kínál a fenntart-
ható forgalomszervezésre.

A Jövőműhely beszélgetései 
a Future of Debrecen YouTube-
csatornáján tekinthetők meg.

Jövőműhely: zöld kihívások 
és megoldások

Környezeti ellenőrző rendszer: a tudomány a debrecenieket szolgálja

Zöld Ipar: kevesebb 
vizet fogyaszt majd 

a CATL
Olyan megoldást dolgozott 
ki a CATL, amivel jelentősen 
csökkenthető a Debrecen Déli 
Gazdasági Övezetében épü-
lő üzemének vízfogyasztása. 
Erről adott ki közleményt 
a cég, melyben azt írják: a 
CATL vezetése megértette, 
hogy az üzem vízfogyasztása 
a debreceniek egyik fő ag-
godalma. Az új technológia 
részleteit a cégvezetés a kö-
zeljövőben mutatja be.

A CATL a közleményében 
kiemelte, hisznek abban, 
hogy a helyben megvalósuló 
kezdeményezések és fejlesz-
tések, valamint a környezet-
védelmi és társadalmi fele-
lősségvállalási programok 
elősegítik a helyi közösség-
gel való hosszú távú jó kap-
csolat kialakítását. 

A zárt gyártástechnoló-
gia és szigorú monitoring-
rendszer biztosítja, hogy a 
debreceni üzem megfeleljen 
minden környezetvédelmi 
előírásnak.

Korábban úgy fogalmazott 
Jason Chen, a CATL európai 
operációért felelős vezetője, 
hogy a cégnél abban hisznek, 
hogy „nem elég olyan termé-
ket gyártani, amely zöldebbé 
teszi a világot, magát a gyár-
tást is fenntarthatóvá kell 
tennünk”.

A Környezeti Ellenőrző Rendszer előkészítésén 
kilenc hónapig dolgoztak az egyetemi professzo-
rok és a szakértők annak érdekében, hogy olyan, 
magas szakmai színvonalú programot dolgozza-
nak ki, amely garantálja, hogy a debreceniek biz-
tonságban legyenek.

A RENDSZER ALAPJAI

A Környezeti Ellenőrző Rendszer célja a debreceni 
polgárok életminőségének és jólétének alapját ké-
pező környezeti elemek mérése és változásuk nyo-
mon követése, amellett, hogy segítse a debreceni 
környezetvédelmi programok hatékonyságát.

Az ellenőrző rendszer komplex, teljes körű képet 
ad Debrecen aktuális környezeti állapotáról. 

A Környezeti Ellenőrző Rendszer előkészítő 
munkacsoportjának elnöke Balázs Ákos alpolgár-
mester, tudományos vezetője Nagy Péter profesz-
szor, a Kémiai Koordinációs Intézet igazgatója, 
tudományos vezetőhelyettese Stündl László pro-
fesszor, az Élelmiszertechnológiai Intézet intézet-
vezetője, a Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi 

és Környezetgazdálkodási Kar dékánja, a koordi-
nációs vezetőhelyettes pedig  Kéki Sándor profesz-
szor, okleveles vegyész, egyetemi tanár, az MTA 
doktora, a Debreceni Egyetem Alkalmazott Kémiai 
Tanszék tanszékvezetője, tudományos és pályázati 
dékánhelyettes.

A Környezeti Ellenőrző Rendszer tervezett min-
tavételi helyszínei

Az adatgyűjtés 16 komplex mérőállomáson tör-
ténik, a nap 24 órájában, a hét minden napján. 
Mind a négy környezeti elem vizsgálata folyama-
tosan zajlik: levegő mintavevők, monitoring kút, 
talajvizsgálat és biológiai megfigyelés is lesz. 

A Környezeti Ellenőrző Rendszer programjába 
szeretnék a lakosságot is bekapcsolni a Citizen 
Science programmal. Ennek keretében közös ro-
varbegyűjtést, madárszámlálást terveznek, illető-
leg a levegőminőséggel vagy a csapadékmennyi-
séggel kapcsolatos mérésekben is számítanak a 
debreceniek aktív közreműködésére a jövőben.



2024 / április6 VÁROSFEJLESZTÉS

Utak és vízi közmű: fejlődik Debrecen keleti része
Ilyen horderejű beruházási cso-
mag még soha nem érintette a 
cívisvárosnak ezt a részét.

Debrecen keleti városrésze a 
következő időszakban a város-
fejlesztés fókuszában lesz. A cél 
az, hogy a keleti városrész jelen-
leg nem lakott zónái is a legjobb 
életminőséget tudják biztosítani 
azoknak, akik majd a jövőben 
ezt a városrészt választják lakó-
helyükként. Papp László már a 
2024-es költségvetés bemutatá-
sakor is hangsúlyozta, hogy az 
idei év legfontosabb fejlesztési 
területei a közlekedés és a vizes 
infrastruktúra – ezek pedig alap-
vetően jelentős részben a keleti 
városrészre koncentrálódnak.

ÚTFEJLESZTÉSEK

A Debrecen központja felé hala-
dó főbb közlekedési útvonalakat 
tervezik összekötni sugárirány-
ban úgy, hogy ne egy összefüg-
gő folyosó jöjjön létre, hanem az 
egyes lakóterületek és a fő köz-
lekedési útvonalak közötti közle-
kedést tudják segíteni.

Az első szakasz a 4-es, a 471-
es és a 48-as főutak közötti sza-
kasz, amely a Júliatelepet kívül-
ről, keletről elkerülve biztosítja 
majd az összeköttetést a három 
nagy forgalmú út között. A 471-
es főút jelenlegi felújítási szaka-
szát egy külön szintű vasúti ke-
reszteződés kiépítése és a 471-es 
2x2 sávosításának továbbépíté-
se követi, ezért mire a második 
szakasz kivitelezése elkezdődik, 

a tervek szerint a 4-es–471-es 
átkötésének kivitelezését álla-
mi vagy Top Pluszos forrás fel-
használásával valósítanák meg 
– mint egy elkerülő lehetőséget 
– a lakóterületeken kívül. Ez egy 
teljesen új út lenne a 4-es–48-as 
főutak között, melynek megépí-
tésével alternatív közlekedési 
lehetőséget biztosítanának a 
Debrecenbe keletről érkezők szá-
mára.

A 48-as főútnál egy másik 
csomópont indul el a Diószegi 
és a Monostorpályi utak irányá-
ba; ennek a szakasznak része a 
Csárda utca befejezése is. A Mo-
nostorpályi út–Diószegi út–48-
as főút közötti szakaszok össze-
kötésével pedig a cél az, hogy az 
érintett lakóterületek számára 
biztosítsanak egy újabb alterna-
tív közlekedési lehetőséget.

Az utolsó szakasz a 47-es fő-
útig tart majd, a Szeged utca 

részbeni érintésével, illetve 
egy új útszakasz kiépítésével. 
Az útvonal jelentős mértékben 
tudja majd segíteni a keleti vá-
rosrészben élők közlekedésének 
lehetőségeit. Ez összességében 
egy 11,5 kilométer hosszú út-
fejlesztést jelent, 2x1 forgalmi 
sávval, csapadékvíz-elvezetéssel, 
közvilágítás kiépítésével, 6 új 
országos közúti csomóponttal, 
melyből egy országos főutat és 
országos közforgalmú vasutat 
keresztező közúti híd lesz, és to-
vábbi egy új vasúti keresztezés 
jellemzi majd ezt az útszakaszt.

VÍZIKÖZMŰ-FEJLESZTÉS: 
ZÁRTKERTBŐL ELSŐ 
OSZTÁLYÚ LAKÓTERÜLET

Az úgynevezett IX-es szennyvíz-
főgyűjtő vezetékhálózat fejlesz-
tése 30 kilométer hosszan, 27 át-
emelővel, északról, a 471-estől le 

– a Déli Gazdasági Övezet érin-
tésével – a szennyvíztelepig 1200 
hektárnyi potenciális lakóterület 
kiszolgálását teszi lehetővé.

A koncepció tartalmazza a 
bánki szennyvízhálózat 6,7 ki-
lométer hosszú szakaszának 
fejlesztését, 6,2 kilométernyi 
ivóvízhálózati fejlesztést is, mi-
ként a IX-es főgyűjtő mentén az 
ivóvízhálózat-fejlesztést: ez 18 
kilométeres, keleti oldali ivóvíz-
gerincvezeték lesz, amely 1900 
hektárnyi terület, majdani lakó-
terület kiszolgálására ad majd 
lehetőséget.

A víziközmű-infrastruktúra 
fejlesztése lehetővé teszi, hogy 
a keleti városrész jelenlegi zárt-
kerti övezetei első osztályú lakó-
területként csatlakozzanak be 
Debrecen lakóterületi részeibe.

Két nagyon fontos, Debrecent 
érintő fejlesztési döntést ho-
zott a kormány. Határoztak 
arról, hogy bekerül a Civaqua 
2, a Civaqua-program folyta-
tása a KEHOP Plusz Európai 
Uniós Fejlesztési Alapba. A 
fejlesztésre 40,46 milliárd fo-
rintot dedikáltak.

– A Civaqua folytatásának ré-
szeként megérkezik majd a víz 
a Nagyerdőhöz, azután pedig 
külön tervezői munka, hogy ez 
a beruházás hogyan fogja tud-
ni közvetlenül segíteni a város 
erdei övezeteinek vízutánpót-
lását. Óriási előrelépés, hogy 
a második ütem folytatása a 
tervezés szakaszába léphet, 
és elindulhat a konkrét prog-
ram előkészítése – fogalmazott 
Papp László polgármester.

Balázs Ákos környezetvé-
delmi ügyekért is felelős alpol-
gármester azt emelte ki, hogy 
a Civaqua-program folytatása 
része a Zöld Kódexnek, a vá-
ros 50 intézkedést tartalmazó 
környezetvédelmi programjá-
nak. 

A kormány szintén határo-
zott arról, hogy a debreceni 
1-es villamosvonal megújítása 
és kilenc új villamos beszerzé-
se része lesz az Integrált Közle-
kedésfejlesztési Operatív Prog-
ram Plusznak, 23,2 milliárd 
forintos elérhető támogatással. 
Papp László közlése szerint az 
1-es vonalat a Debreceni Köz-
lekedési Vállalat több szakasz-
ban már fejlesztette, de most 
lehetőség nyílik a teljes körű 
rekonstrukcióra.

Civaqua 
és villamos

Elfogadta a városi közgyűlés Deb-
recen Fenntartható Városfejlesz-
tési Stratégiáját és a város Terü-
let- és Településfejlesztési Operatív 
Program (TOP) Plusz programter-
vét. Ezen dokumentumokban hatá-
rozták meg, hogy a város mely fej-
lesztéseket tervezi megvalósítani 
európai uniós források felhaszná-
lásával a 2027 tartó EU-s pályázati 
ciklusban.

A Fenntartható Városfejleszté-
si Stratégia (FVS) előkészítése 
kapcsán kiemelt elvárás volt, 
hogy a tervezést végzők figye-
lembe vegyék a város polgárai-
nak javaslatait, igényeit. Ennek 
érdekében kérdőíves kutatáson 
kérdezték meg a város különbö-
ző területein élőket. A Debrecen 
Konzultáció keretében 

az egyéni önkormányzati 
képviselők által megkérdezet-
tek több ezer visszajelzése is 
beépült a tervekbe. 

1300 debreceni véleményét 
kérték ki egy közvélemény-ku-
tatás során is azzal kapcsolat-
ban, hogy ők milyen fejlesztési 

célokat tartanának fontosnak. 
Kikérték az intézmények véle-
ményét is, és különböző szak-
mai munkacsoportok ala-
kultak az FVS előkészítése 
érdekében.  

A fókusz a digitális és a zöld 
városfejlesztésre került. Ez 
nemcsak Debrecen szándéka, 
hanem az Európai Unió ezen 
tervezési időszakának is ki-
emelt célkitűzése. Mindehhez a 
TOP Plusz felhasználható for-

ráskerete Debrecen számára 
43,36 milliárd forint. Gyakorla-
tilag szinte forintra ugyanany-
nyi, mint amennyit eredetileg a 
2014–2020-as fejlesztési ciklus-
ra kapott Debrecen. Itt azonban 
figyelembe kell venni azt, hogy 
Nagy-Britannia kiválása az  
Európai Unióból összességében 
csökkentette a forráskereteket. 
Ennek tükrében mindenképpen 
értékelendő, hogy

Debrecen az egyik legnagyobb 
forráskeretet kapta ebben a 
fejlesztési ciklusban is. 

Mindemellett Debrecen több 
egyéb kormányzati, hazai for-
rásból származó támogatásban 
részesül közlekedésfejlesztés-
re, a városi infrastruktúra fej-
lesztésére.

A 43,36 milliárd forintból 
Debrecen a Zöld Város Program 
folytatását, további kerékpár-

Fókuszban a fenntartható városfejlesztés
utak építését, a csapadékvíz-
elvezető rendszer fejlesztését, 
közlekedési fejlesztéseket, a 
Civaqua-programhoz kapcsoló-
dóan – a Vezér utcai víztározó 
környékén és Józsán – jóléti fej-
lesztéseket fog megvalósítani. 
Emellett lakhatási programo-
kat is előkészítettek.

Közösségi ház felújítása, két 
bölcsőde, 13 óvoda, két iskola, 
valamint gyógyfürdő energe-
tikai fejlesztése, szociális és 
egészségügyi intézmények, or-
vosi rendelők felújítása, közös-
ségfejlesztés, a Mozdulj, Deb-
recen! mozgalom folytatása, 
turisztikai célú kerékpárutak 
építése és Natura 2000-es terü-
letet érintő fejlesztés is szere-
pel a programban.  

A Kishegyesi út menti lakóterü-
letek jobb közlekedési kiszol-
gálása is része programnak. 

Szerepel az elképzelések kö-
zött a város déli és esetleg az 
északi részén P+R parkolók 
kialakítása, valamint belvárosi 
gyűjtőutak fejlesztése, a Kis-
hegyesi úton pedig a Határ úti 
ipari park egy új bejáratának a 
kiépítése is. 

Szintén hiánypótló lesz a Ve-
keri-tó és a 47-es főút, valamint 
Kismacs és Látókép kerékpár-
úti kapcsolat megteremtése. A 
Létai út teljes felújítása, és – egy 
másik programelemből – a csa-
padékvíz-elvezetés is tervben 
van. Megkezdődik majd a Kis-
hegyesi út felújításának máso-
dik üteme, és a Nyugati Ipari 
Park belső úthálózatát is meg-
újítják.

Az alábbi Debrecenen belü-
li területek kapcsolódnak be 
a városi közműhálózatba víz-
szennyvíz oldalról: Sámsonkert 
debreceni része, a Bozzay-telep, 
Lencztelep, Pac, Bajk András-
kert, Biczó István-kert, Ungvári 
kert, rendezhetővé válik a Megy-
gyes közműellátottsága, a Kon-
doroskert közműkiszolgálása, 
valamint a város belsőbb terü-
letein, a Vágóhíd utca barna-
mezős övezeteinek – az egykori 
húsipari és ahhoz kapcsolódó 
ipari részek – közműoldalról 
történő kiszolgálása, a Vágóhíd 
utcai egykori sporttelep kiszol-
gálása, Bánk víz- és szennyvíz-
ellátása egyaránt, de ebből a 
városon kívüli területek is pro-
fitálhatnak.
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Debrecen 2024-es költségvetésének 
hívószavai a főbb stratégiai irányo-
kat is kijelölik: 
• gazdaságfejlesztés,
• közlekedés- és vizes infrastruktúra- 
 fejlesztés,
• környezetvédelem és fenntarthatóság,
• gondoskodáspolitika, a családok tá- 
 mogatása.

A 2024-es költségvetés teljes mértékben 
összhangban van a város közgyűlése 
és a kormány által 2020-ban elfogadott 
Debrecen2030 városfejlesztési straté-
giával. Ennek a stratégiának ma nincs 
alternatívája; ez garantálja Debrecen 
fejlődését és jólétét. 

A költségvetés – az előző évekhez ha-
sonlóan – fejlesztéscentrikus. Jól mutat-
ja ezt, hogy jelentős mértékben növe-
kedni fog a beruházási főösszeg. 

A város 2024-ben nem számol hitel-
felvétellel. Az általános tartalék 100 
millió forint; céltartalékba 391 millió 
forintot helyez a város. 

Az elmúlt évek sikeres gazdaságfej-
lesztésének köszönhetően a helyi ipar-
űzési adó minden eddiginél nagyobb 
összeget tesz ki, 34,5 milliárd forintot.

Az óvodák bérnövekménye 17–32 szá-
zalékos, a kulturális, szociális intézmé-
nyek, a Polgármesteri Hivatal, a Debre-
ceni Intézményműködtető Központ és a 
Debreceni Közterület Felügyelet bérnö-
vekménye 17 százalékos, a 2023. novem-
beri fizetésekhez képest.
 
Gazdaságfejlesztés
Gazdaságfejlesztésre a város 80,66 mil-
liárd forintot fordít. Folytatódik a város 
iparterületeinek – az Északnyugati Gaz-
dasági Övezet, a Déli Gazdasági Övezet, 
a Határ úti ipari park és a kis- és közép-
vállalkozások által működtetett Nyuga-

Debrecen számára 2024 a léptékváltás, 
az építkezés és a növekedés éve

Fejlődés, stabilitás, környezetvédelem, gondoskodás – a város idei költségvetését ezzel a négy szóval jellemezte Papp László polgármester. 
A 2024-es költségvetés összeállításánál az volt a cél, hogy Debrecen polgárainak fejlesztési igényeit a lehető legszélesebb körben teljesíteni 
tudjuk, és a város minden része, így a távolabbi kertségi, kertvárosi, valamint a lakótelepi és a városközponti részek is fejlődni tudjanak.

ti Ipari Park – fejlesztése. Folytatódik a 
KKV-park fejlesztése a Déli Gazdasági 
Övezetben. Az ipari övezethez kapcsoló-
dóan a vizes infrastruktúra, áramháló-
zat-fejlesztés és közlekedési infrastruk-
túra-fejlesztés történik.

Közlekedésfejlesztés 
Tovább folytatódik a közlekedésbizton-
sági és közlekedésfejlesztési program, a 

Az intézményi fejlesztéseknek kö-
szönhetően megújul a Margit téri uszo-
da, a Thomas Mann utcai orvosi rendelő 
és a nagymacsi orvosi rendelő, megtör-
ténik a Gönczy Pál utcai iskola étkező-
jének kialakítása, elindul az Angyalföld 
téri orvosi rendelő felújításának tervezé-
se és a csapókerti általános iskola felújí-
tásának tervezése, befejeződik a posta-
kerti bölcsőde és az epreskerti általános 
iskola tornatermének építése, tovább 
folytatódik a Pallagi úti Idősek Ottho-
nának felújítása, tovább folytatódnak az 
óvodai és bölcsődei eszközbeszerzések, 
az orvosi rendelők akadálymentesítése. 
A Mátyás király utca 29. szám alatt pe-
dig megtörténik egy családsegítő kiala-
kítása. 

Jóléti és zöld területi fejlesztések: 
Április 1-jétől ingyenesen vehetik 
igénybe a debreceni közösségi köz-
lekedést a 6–14 év közötti, debrece-
ni oktatási-nevelési intézménybe járó 
gyermekek. Folytatódik a játszótér-fej-
lesztési program, óvodák és oktatási 
intézmények udvarainak fejlesztése, 

a csapadékvízgyűjtők, valamint a vi-
rág- és zöldzsák-osztás, a nyugdíjasok 
hulladékdíj-támogatása, nyugdíjasok 
fürdőtámogatása. Futópálya épül Jó-
zsán, elindul a tócóvölgyi pihenőpark 
fejlesztésének tervezése, a Vezér utcai 
tó környezetének fejlesztése. 

Környezetvédelem és fenntarthatóság 
2019-ben új környezetpolitikát hirde-
tett meg a város a fenntarthatóság és a 
zöld ügyek érdekében. Ennek jegyében 
elkészült a város környezetvédelmi 
programja, amiben 50 intézkedés talál-
ható. 
– Ültessünk 10 ezer fát Debrecenben!  
 program 
– Okos, szabályozható ledes közvilágí- 
 tási program 
–  Jelzőlámpák ledesítése 
–  Véderdősítés, zöld folyosók létrehozá- 
 sa az ipari övezetek körül
–  Csapadékvíz-helybentartási program 
–  Környezeti ellenőrző rendszer kiala- 
 kítása, üzemeltetése 
–  Napelemparkok fejlesztése – zöld köz- 
 lekedés

csomópontok fejlesztése, a nagyfelületű 
aszfaltozás, a járda- és lépcsőfelújtási 
program, az út- és kerékpárút-építés. 
Útépítés 2024-ben 23 utcát érint majd, 
2,545 milliárd forintból. Nagyfelületű 
aszfaltozás 26 útszakaszon történik, 
1,67 milliárd forintból. A lakótelepeket 
érintően 8 útszakasz újul meg 226 mil-
lió forintból. 

Debrecen segít, gondoskodó város 
Szociális támogatásokra a város 415 
millió forintot fordít. A 2024-es költség-
vetés kiemelten segíti a gondoskodáspo-
litikai célok megvalósulását a családok, 
közösségek támogatásával. Ez az elmúlt 
évek válságai tükrében kötelességünk. 

A Debreceni Alapellátási és Egész-
ségfejlesztési Intézetnek köszönhetően 
tovább folytatódik az egészségügyi szű-
rőprogram, valamint az eddig több mint 
54 ezer embert megmozgató Mozdulj, 
Debrecen! program. 
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ÉLHETŐ VÁROS

Papp László polgármester januárban 
jelentette be: a Junior Debrecen Város-
kártya által ingyenessé válhat a Debre-
cenben tanuló 6 és 14 év közötti óvodá-
soknak és iskolásoknak a városon belüli 
tömegközlekedés – ez összesen több mint 
17 ezer gyermeket jelent.

Miután a közgyűlés elfogadta az előter-
jesztést, február elején elindult az ingye-

A Mozdulj, Debrecen mozgalmat 2021 
őszén indította útjára az önkormányzat 
a város polgárai egészségének megóvá-
sa érdekében. Azóta több ezer alkalom-
mal összesen tízezreket mozgatott meg a 
program, és nincs megállás.

Az elmúlt hetekben is újabb helyszínekkel 
bővült a program, amely keretein belül tor-
nákon, szűréseken és előadásokon is részt 
vehetnek az érdeklődők. A Vénkerti Álta-
lános Iskola és Alapfokú Művészeti Iskola 
–, ahol egyszerre akár kétszázan is együtt 
tudnak mozogni – többek között gerinctor-
nára, aerobikra és zumbára is várja a spor-
tolni vágyókat délutánonként. 

A Mozdulj, Debrecen! helyszínei a Kará-
csony Sándor Általános Iskolával, a Dózsa 
György Általános Iskolával, a Lórántffy Ál-
talános Iskolával és a Kazinczy Ferenc Álta-
lános Iskolával bővültek. Utóbbi egyébként 

nes regisztráció a Junior Debrecen Város-
kártyára. A hatalmas érdeklődést mi sem 
mutatja jobban, hogy a legelső héten máris 
több mint 4 ezren igényelték meg a kártyát.  
A lelkesedés azóta is töretlen, már közel 14 
ezer az igénylések száma. Nem csoda a nagy 
érdeklődés, hiszen a kártya az ingyenes is-
kolába jutáson kívül még számos lehetősé-
get rejt magában. Ha például olyan iskolán 
kívüli programra mennek a pedagógusok a 

diákokkal, ahova el lehet jutni – a 
közösségi közlekedés eszközeit, 
a buszokat, villamosokat igénybe 
véve –, az is könnyíti a helyzetet, 
egyszerűsíti, gyorsítja a szerve-
zési munkákat.

Tavasztól pedig az Aquati-
cum Debrecen élményfürdőben 
is igénybe vehető lesz a Juni-
or Debrecen Városkártya, ami 
a legfiatalabb debrecenieknek 
is számos kedvezményt biztosít 
városszerte. Ezenkívül a nyár 
legnagyobb debreceni bulijára, 
a Campus Fesztiválra is felhasz-

nálható, belépőt ugyanis 12 éves kortól kell 
váltani. Idén az egyik legjobban várt fellépő 
Azahriah lesz. A fesztivált július 24. és 28. 
között rendezik meg. Eddig több mint hét-
ezer elővételben vásárolt bérletet adtak el; 
hamarosan a városkártya-akció is elindul. 
Tavaly ezres nagyságrendben váltottak be-
lépőt városkártyával.

A Junior Városkártya használói élvez-
hetik azokat a kedvezményeket, amelyek 

a Debrecen Városkártya birtokosait is 
megilletik. Igénybe lehet venni, például, 
az Agóra Tudományos Élményközpont-
ban, a Zoo Debrecenben, az Apolló mozi-
ban és a Debreceni Pagony Könyvesbolt-
ban is. 

Papp László polgármester a Debrecen 
Televíziónak elmondta, az alap városkár-
tya már eddig is népszerű volt; csaknem 
23 ezret adtak ki belőle. Az viszont csak és 
kizárólag debreceni lakóhellyel rendelke-
zők számára nyújtott előnyöket. A junior 
kártya kivételt képez azonban, hiszen a vá-
rosvezető úgy véli, hogy aki már Debrecent 
választotta óvodai vagy általános iskolai 
tanulmányainak helyszínéül, annak egy 
nagyon erős kötődést, vonzódást jelent ez 
a városhoz, melyet ebben a formában igye-
keznek meghálálni.

A Junior Debrecen Városkártya nemrég 
elért egy igen fontos mérföldkőhöz, hiszen 
elkezdődött a kártyák kézbesítése. Ettől 
függetlenül az regjunior.debrecen.hu olda-
lon továbbra is folyamatosan lehet regiszt-
rálni.

már a második a Tócóskertben, hiszen a 
Vörösmarty Mihály Általános Iskola koráb-
ban szintén csatlakozott a mozgalomhoz.

Azonban nemcsak új helyszíneket, ha-
nem új mozgásformákat is ingyenesen ki 
lehet próbálni a Debrecen Városkártyával. 
A Nyugat-Európában már nagy népszerű-
ségnek örvendő nordic walking nemrég 
tűnt fel legújabb programelemként, és ezzel 
heti két alkalommal a Nagyerdő fái alatt le-
het ismerkedni.

Digitalizálj, hogy beszálíthass! – 
ezen a címen rendezett beszállítói 
fórumot az önkormányzat, az EDC 
Debrecen Város- és Gazdaság-
fejlesztési Központ és az ADMA 
TranS4MErs. 12 nagyvállalat és 
több mint száz kis- és középvál-
lalkozás képviselői vettek részt az 
eseményen, mely a cégek közötti 
kapcsolatfelvételre és tapasztalat-
cserére is alkalmat adott.

– Debrecen gazdaságának 
egyik fontos pillérét jelentik a 
mikro-, kis- és középvállalkozá-
sok. A város pedig abban érdekelt, 
hogy közülük minél többen az ide 

Ingyen utazhatnak a gyerekek a Junior Debrecen Városkártyával

Új helyszíneken 
a Mozdulj, Debrecen!

Bölcsőde épült Józsán

Fókuszban a debreceni cégek 
települt nagyvállalatok beszállító-
ivá váljanak. Az a célunk, hogy a 
következő néhány évet arra hasz-
náljuk fel, hogy a debreceni gaz-
daságnak ez a szektora be tudja 
futni azt a pályát, amit eredetileg 
is, tíz évvel ezelőtt szántunk neki 
– összegezte a Kölcsey Központ-
ban Papp László. A polgármes-
ter úgy fogalmazott, annyiban 
viszont változott a helyzet, hogy 
„csináltunk egy hatalmas piacot 
itt, Debrecenben”.

A fórumon Barcsa Lajos alpol-
gármester emlékeztetett, hogy az 
önkormányzat és az EDC eddig is 

számos módon segítette a helyi 
kkv-szektor fejlődését, és ezt a 
jövőben is folytatják. A Business 
2030 Program keretében idén is 
szeretnék folytatni az oktatási 
tevékenységet, ami a hatékony-
ságnövelés szempontjából kulcs-
kérdés, és segíthet abban is, hogy 
beszállítóvá váljanak nagyvállala-
tok számára.

Pécskay Zoltán, az EDC Debre-
cen ügyvezetője pedig a kkv-szek-
tort támogató programok kapcsán 
kifejtette: az idei ingyenes képzé-
sek egyik kiemelt témája a haté-
kony humánerőforrás-stratégia.

A világ egyik legjobb dolga böl-
csit, ovit, oktatási intézményt 
építeni, mert ez azt üzeni, hogy 
van jövő, egy település pedig 
perspektivikusan gondolkodik 
saját jövőjéről. Azok a gyerekek, 
akik itt töltik majd napjaikat, a 
város jövőjét jelentik. Egy na-
gyon kedves, gyermekközpontú 
intézmény jött létre – így fogal-
mazott Papp László polgármes-
ter az új józsai bölcsőde átadá-
sán.

Huszonkilenc munkatárssal 
kezdi meg működését a 96 férőhe-

lyes intézmény intézmény, ami azt 
a célt szolgálja, hogy az itt lakók 
élete komfortosabbá váljon, a jó-
zsai szülőknek ne kelljen a város 
távolabbi pontjára elvinniük gyer-
meküket bölcsődébe.

Jelenleg több helyen zajlik böl-
csődei fejlesztés Debrecenben (a 
Tócóvölgyben és a Postakertben), 
Józsán pedig hamarosan már két 
bölcsi lesz, hiszen a református 
egyházzal megállapodott az ön-
kormányzat, és egy másik egység 
fejlesztése is elindul a következő 
időszakban.


